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استقبال بی نظیر مردم از ایستگاه 
پذیرایی و فرهنگی بانک سپه در 

روز عید غدیر خم

در  سپه  بانک  فرهنگی  و  پذیرایی  ایستگاه 
مناسبت  به  تهران  کیلومتری   10 میهمانی 
استقبال  با  خم  غدیر  سعید  عید  بزرگداشت 

گسترده مردم روبه رو شد.
در  سپه  بانک  و فرهنگی  پذیرایی  ایستگاه 
مناسبت  به  تهران  کیلومتری   10 میهمانی 
استقبال  با  خم  غدیر  سعید  عید  بزرگداشت 

گسترده مردم روبه رو شد.
سپه،  بانک  رسانی  اطلاع  پایگاه  گزارش  به 
بانک سپه با برپایی ایستگاه پذیرایی و فرهنگی 
در مسیر راهپیمایی 10 کیلومتری عید سعید 
میدان  حسین)ع(تا  امام  میدان  خم)از  غدیر 
آزادی( از ساعت 17 لغایت 22 روز سه شنبه 
جمالزاده،  تقاطع  انقلاب  خیابان  در  5تیرماه 
حضرت  و شیفتگان  ولایت  عاشقان  میزبان 

علی )ع( بود.
قرض  حساب  و افتتاح  خدمت  میز  برپایی 
الحسنه پس انداز ، ایجاد غرفه کودک، اجرای 
مولودی  باستانی،  ورزش  مداحی،  های  برنامه 
سرود  های  گروه  اجرای  با  همراه  خوانی 
و همخوانی و مسابقه مداحی نونهالان علوی از 

دیگر بخش های این برنامه فرهنگی بود.

منابع پایدار بانک آینده؛ ضامن 
کنترل نقدینگی

گزارش حاصل از بررسی عملکرد بانک آینده 
 1403/03/21 تا   1402/09/15 بازه زمانی  طی 
نشان از ارتقای 70 درصدی این بانک در کنترل 
ناترازی نقدینگی نسبت به بازه زمانی 1402/01/01 
تا 1402/09/15 دارد که همین امر، نه تنها مانع 
افزایش ناترازی نقدینگی شده، بلکه در جهت 

کاهش آن نیز تأثیرگذار بوده است.
در  آینده؛  بانک  روابط عمومی  به گزارش 
بازه زمانی 6 ماهه ی اخیر )15 آذرماه 1402 تا 21 
خردادماه 1403( در مقایسه با 9 ماهه نخست 
آذر 1402(،  تا 15  فروردین ماه  )اول  سال 1402 
آینده، علاوه بر جبران خروج منابع، در  بانک 
جذب بیش از 12 همت منابع مردمی و متوسط 
ورود روزانه 832 میلیارد ریال، موفق عمل کرده 

است.
مثبت  شعب  تعداد  افزایش  است؛  گفتنی 
بانک آینده در جذب منابع از 30 شعبه به 223 
شعبه و افزایش منابع این شعب از 6.6 همت به 
20.7 همت طی بازه زمانی پیش گفته، نشان از 
موفقیت این بانک در دست یابی به منابع پایدار 

در شعب سراسر کشور دارد.

افتتاح ساختمان جدید شعبه شرق

طی  تهران  شرق  شعبه  جدید  ساختمان 
اعضای  برخی  مدیرعامل،  حضور  با  مراسمی 
و  ستادی  مدیران  عامل،  هیات  مدیره،  هیات 

روسای شعب و نمایندگان همراه افتتاح شد.
الملل،  بین  امور  و  روابط عمومی  به گزارش 
اواخر سال  از  این شعبه که  بازسازی  عملیات 
1401 و با هدف افزایش کیفیت خدمت رسانی 
به مشتریان محترم آغاز شده بود هفته گذشته 

به پایان رسید.
مدیرعامل بیمه البرز در این آیین با اشاره به 
وقفه ای که در بازسازی ساختمان برخی شعب 
ایجاد شده بود گفت: یکی از برنامه های هیات 
مدیره، تسریع در به سرانجام رساندن پروژه های 
عمرانی شرکت است و در همین راستا عملیات 
اجرایی بازسازی شعب نمونه، اهواز، رشت و .... 

با پیگیری های بعمل آمده پایان یافت.
های  مجموعه  ایجاد  میرقائد  رضایی  موسی 
رفاهی در سراسر کشور از جمله بوشهر، ساری، 
زنجان، کاشان، اهواز، اصفهان و ... با هدف رفاه 
حال هرچه بیشترهمکاران در زمان سفر به این 

شهرها را از دیگر اقدامات انجام شده دانست.
در  شرکت  عملکرد  البرز،  بیمه  مدیرعامل 
 6/7 تولید  سهم  با  هم  را  گری  بیمه  بخش 
درصدی حق بیمه و 21 درصدی سود در صنعت 
کرد:  تاکید  و  ارزیابی  فرد  به  منحصر  را  بیمه 
بهبود عملکرد شرکت رابطه مستقیمی با میزان 
آموزش و توانمند سازی نیروی انسانی به ویژه 
شبکه فروش دارد از این رو تقویت آموزش نیز 
در اولویت برنامه های شرکت است تا جاییکه 
در صورت نیاز، کارشناسان برای مهارت آموزی 
مطابق روش روز جهانی به خارج از کشور هم 

اعزام خواهند شد.

 نایب رییس اتاق بازرگانی ایران:
 باید رنگ سفره مردم را

تغییر دهیم

نایب رییس اتاق بازرگانی ایران گفت: باید 
به هر قیمتی شده رنگ سفره مردم را تغییر 
در  اقتصاد  درصدی   13 رشد  وقتی  و  دهیم 
برنامه هفتم توسعه تعریف شده باید برای آن 

قدم برداریم.
نایب  بهرامن،  محمدرضا  ایلنا،  گزارش  به 
رییس اتاق مشترک بازرگانی ایران در مراسم 
یه  نیازمند  گفت:  معدن  و  ملی صنعت  روز 
حرکت موثر هستیم تا ایران را بسازیم و انتظار 
باید  کند  کاری  ما  برای  کسی  باشیم  نداشته 

خود کشور عزیزمان را بسازیم.
وی افزود: تورم ریشه دار ناامیدی در کشور 
را رقم زده است در این شرایط برخی مشکلات 
بخشی  و  شود  می  مربوط  تولیدکنندگان  به 

دیگر به سیاستگذاران.
بهرامن ادامه داد: امروز رسانه ها در کنار ما 
هستند و باید بدانند که ایران کشوری خاص از 
نظر ساختار زمین شناسی است و مقام معظم 

رهبری هم بر توسعه این بخش تاکید دارند.
اما  زیادند  معدنی  کشورهای  افزود:  وی 
ایران  و  روسیه  امریکا،  برای  خاص  امتیازات 

است.
وارد  نقد  گفت:  ایران  معدن  خانه  رییس 
به بخش معدن کشور تخریب کننده است، 
تنها چهار درصد از سرزمین ما تحت پوشش 
فعالیت های معدنی است و حدود 55 میلیارد 
دلار در 65 سال گذشته بر این بخش سرمایه 

گذاری شده است.
دنیا  تمام  در  معادن  شد:  یادآور  وی 
حاکمیتی اداره می شوند چون حقوق عامه در 
آن نهفته است بنابراین اگر از این ذخایر بهره 

نبریم حق عمومی ضایع شده است.
بهرام تصریح کرد: درآمدهای شیرین نفتی 
اجازه نداده معدن رشد واقعی در کشور داشته 

باشد.
وی گفت: باید به هر قیمتی شده رنگ سفره 
مردم را تغییر دهیم و وقتی رشد 13 درصدی 
برنامه هفتم توسعه تعریف شده  اقتصاد در 

باید برای آن قدم برداریم.

بازدید سرزدۀ مدیر عامل از مدیریت 
شعبه اصفهان بیمه سرمد

تیرماه   7 پنج شنبه  صبح  بهشتی نژاد  دکتر 
به صورت سرزده از شعبۀ اصفهان بازدید کرد.

در  سرمد،  بیمه  عمومی  روابط  گزارش  به 
این بازدید مدیرعامل بیمه سرمد از نزدیک در 
جریان عملکرد شعبه و کیفیت خدمت رسانی به 

بیمه شدگان قرار گرفت.
و  مدیریت  تلاش  از  تشکر  ضمن  ایشان، 
برنامه های شرکت،  پیشبرد  در  کارکنان شعبه 
با بیان اهداف و استراتژی شرکت بیمه سرمد 
تصریح کرد: توسعۀ کمی و کیفی شبکۀ فروش 
توانمندسازی  نیز  و  نماینده  جذب  طریق  از 
کارکنان باید در دستورکار شعب قرار گرفته و 
همواره با ارائۀ خدمات به هنگام، بر بهبود تجربۀ 

مشتریان تأکید شود.
در پایان، مدیر شعبۀ استان اصفهان ضمن 
ارائۀ گزارش کاملی از فعالیت شعبه، به بیان 
برنامه های پیش بینی شده در جهت ارتقاء سطح 
کیفی خدمات، توسعۀ شبکۀ فروش و همچنین 

افزایش رضایتمندی بیمه شدگان پرداخت.

انتخابات  از  بعد  روز  نخستین  در  سرمایه  بازار 
به رشدی که از هفته گذشته آغاز کرده بود ادامه 
پیشین  روز های  قدرت  به  ظاهرا  که  رشدی  داد، 
نبود، اما نشان از امیدواری آن در مورد روی کار 
آمدن مسعود پزشکیان دارد، نامزدی که بار ها در 
صحبت های خود به گرایشش در مورد اقتصاد آزاد 
براین  کارشناسان  و  کرده  اشاره  بازار  بر  مبتنی  و 
باورند که از این رهگذر بورس نیز به دوران رونق 

خود بازمیگردد.
نگرش سعید جلیلی،  اما  دیدگاه،  این  درمقابل 
نامزد جبهه پایداری قرار دارد که به گواه کارشناسان 
و فعالان بورسی رابطه خوبی با این بازار ندارد و از 
سویی بار ها بر این تاکید داشته که ادامه دهنده 

سیاست های رئیس جمهور فقید است.
همین گرا کافی است تا فعالان بورسی از بیم تکرار 
سیاست سرکوب ارزی، دخالت های مکرر در بورس 
و تامین مالی از این بازار به بهانه کسری بودجه 
از پیروزی پزشکیان در دور دوم انتخابات استقبال 
کنند؛ موضوعی که البته به گفته »رحمان رحیمی« 
کارشناس بازار سرمایه به خودی خود نمی تواند اثر 
مثبتی بر بورس بگذارد و ادامه آن نیازمند مشخص 

شدن سیاست های اقتصادی اوست.
نوسان  بازار در روزی که دامنه  بررسی عملکرد 
به حالت عادی برگشت،  ماه  از یک  بالاخره پس 
نشان می دهد که شاخص کل بورس با رشد 10 هزار 
و 892 واحدی که معادل 0.52 درصد این شاخص 
است روبه رو شد. بر این اساس، شاخص کل در 
و  میلیون   2 سطح  در  شنبه  روز  معاملات  پایان 
96 هزار واحدی ایستاد. شاخص هم وزن بازار نیز 
در پایان بورس روز شنبه 5 هزار و 398 واحد که 
معادل 0.8 درصد این شاخص است افزایش ارتفاع 

داد و به سطح 678 هزار واحد رسید.
بورس چشم انتظار نتیجه دور دوم انتخابات

رحمان رحیمی، کارشناس بازار سرمایه در توضیح 
وضعیت بازار در روز شنبه به اقتصاد 24 می گوید: 
بازار با توجه به این که نتیجه انتخابات نامشخص 
روی  اقتصادی  رویکرد  چه  نیست  معلوم  و  ماند 
بازار  است.  سرگردانی  دچار  هنوز  می آید،  کار 
از  یک  کدام  آینده  هفته  یک  در  که  منتظرمانده 
کاندیدا ها پیروز می شوند، که آن موقع می توانیم 
انتظار داشته باشیم، بازار واکنش اساسی خودش 

را به انتخاب کاندیدا ها بدهد.
بورس  شود،  پیروز  پزشکیان  اگر  او  گفته  به 
یک مدتی مثبت خواهد شد. البته این به معنای 
او  انتخاب  نیست،  او  برنامه های  بودن  مشخص 
صرفا یک شوک روانی مثبت ایجاد خواهد کرد و 
داشت. شاید  به همراه خوهد  را  خوش بینی هایی 
بعد از مدتی این خوش بینی ها کاهش یابد و همه 

به همین  نه  به روال قبل برگردد، شاید هم  چیز 
ترتیب ادامه پیدا کند و رشد خودش را داشته باشد. 
انرژی  و  انگیزه  به  نیاز  و  بازار روی کف قرار دارد 
دارد که انتخاب پزشکیان می تواند این انرژی را به 
بازار بدهد. اما اگر جلیلی رای بیاورد با وجود بدبینی 
که  بگوییم  می توانیم  او حداقل  به  بازار  و  جامعه 
بازار سرمایه رشدی نخواهد داشت. تا اینکه ببینند 
واکنش اقتصادی مدیران آینده چه خواهد بود. بر 
این اساس در یک هفته آینده نیز بازار در حالت 

سرگردانی خواهد بود.
اعتماد؛ حلقه مفقوده بورس

آن طور که رحیمی می گوید اصلی ترین موضوع 
بازار در حال حاضر دارد،  و حلقه مفقوده ای که 
اعتمادی است که بعد از سال 99 دیگر برنگشت. 
به باور وی اگر بخواهیم آن رشد ادامه دار باشد، 
اطمینان  این  باید  پزشکیان  آقای  آینده  دولت 

کار  اطمینان  این  ایجاد  البته  بدهد.  مردم  به  را 
می برد.  زمان  یک سال  و حداقل  نیست  ساده ای 
البته این در صورتی است که برنامه دولت آینده 
مثلا  باشد.  نداشته  را  قبلی  دولت های  اشکالات 
دستورالعمل های خلق الساعه و عدم شفافیتی که 
در ماجرای 17 اردیبهشت 1402 در مورد نرخ خوراک 
پتروشیمی ها اتفاق افتاد یا نگاه قلک به بازار سرمایه 
داشتن و تامین مالی کردن از آن. دولت آینده باید 
این دیدگاه ها را کنار بگذارد. گاهی دولت اگر هیچ 

کاری نکند برای بازار سرمایه بهتر است.
توصیه ای به سهامداران در هفته جاری

او در ادامه با توصیه ای به فعالان بورسی عنوان 
است  این  جاری  هفته  در  من  توصیه  می کند: 
دیدند  سهامی  اگر  نکنند.  خرید  مثبت ها  در  که 
که  نکنند  فکر  شده،  مثبت  و  است  ارزنده  که 
رشدش آغاز شده و بخرند چرا که احتمالا متضرر 

خواهند شد. البته اواخر هفته گذشته یک مقدار 
بازار مثبت شد. از آن جایی که اقتصاد زودتر از 
سیاست موضوعات را متوجه می شود، این تعبیر 
وجود دارد که احتمالا داشت به استقبال انتخاب 
پزشکیان می رفت. با مشخص شدن تعداد آرا این 
آمار خیلی هم پر بیراه نبوده است. روز شنبه هم 
جو کمی مثبت بود و شاید همچنان بر همان پیش 
بینی باقی مانده باشد. با این همه نظرم این است 
که حتی اگر خریدی دارند در منفی ها خرید خود 

را انجام دهند
سرمایه  بازار  کارشناس  این  بینی  پیش  طبق 
شاخص کل در هفته جاری بعید است که زیر 2 
میلیون واحد بیاید، ولی همزمان رشد خیلی زیادی 
هم نمی شود فعلا برای آن متصور بود چرا که بازار 
در یک حالت گنگی به سر می برد و تغییر زیادی 

نخواهد کرد.

از دهه 30 هجری شمسی، فروشگاه های زنجیره ای مواد غذایی 
فعالیت خود را در ایران آغاز کردند. به دلیل تنوع محصولات، 
مشتریان  فروشگاه ها  این  رفاهی،  امکانات  و  ویژه  تخفیف های 
می تواند  فروشگاه ها  این  وجود  کرده اند.  جذب  خود  به  زیادی 

منجر به تعطیلی سوپرمارکت های کوچک شود.
کشور ها،  از  بسیاری  در  امروزه  تجارت نیوز،  گزارش  به 
مشتریان  که  دارد  وجود  خوراکی  مواد  زنجیره ای  فروشگاه های 
زیادی را به خود جذب می کنند. این فروشگاه ها در یک یا چند 
اولین  شهر و کشور به طور همزمان مشغول فعالیت هستند. 
شمسی  هجری   30 دهه  از  ایران  در  زنجیره ای  فروشگاه های 
فعالیت خود را آغاز کردند. بعدها تعداد این فروشگاه ها به مرور 
مواد  فروشگاه  برند  چندین  امروزه  طوری که  یافت؛  افزایش 

خوراکی در این حوزه مشغول فعالیت هستند.

چرا مردم فروشگاه  های زنجیره ای را برای خرید انتخاب 
می کنند؟

اقبال   ،30 دهه  در  زنجیره ای  فروشگاه های  تاسیس  از  پس 
یافت.  افزایش  روزبه روز  فروشگاه ها  این  از  خرید  به  عمومی 
برای  همچنان  مردم  فروشگاه ها،  این  تاسیس  ابتدای  در 
کوچک  سوپرمارکت های  به  خود  نیاز  مورد  محصولات  خرید 
این فروشگاه ها جای  اما در دهه های اخیر،  مراجعه می کردند. 

سوپرمارکت های کوچک را گرفته اند.
تخفیف های  محصولات،  تنوع  دلیل  به  فروشگاه ها  این 
رفاهی  امکانات  و  مختلف  قرعه کشی های  برگزاری  همیشگی، 

مناسب،  مشتریان زیادی جذب می کنند.
از طرفی، وجود شعب متعدد این فروشگاه ها در نقاط مختلف 
شهر ها، باعث افزایش اقبال عمومی به استفاده از این فروشگاه ها 

شده است.
شاید در نگاه اول، وجود این فروشگاه ها به نفع مصرف کننده 
این  ایجاد  از  پس  که  است  آن  از  حاکی  بررسی ها  اما  باشد. 
فروشگاه ها و افزایش اقبال عمومی برای خرید از این فروشگاه ها، 
مشکلات  دچار  سوپرمارکت ها،  مثل  کوچکی  کسب وکار های 

متعددی شده اند. 
مشکلات صنف سوپرمارکت داران

می کشند،  دوش  به  را  متعددی  مشکلات  این صنف  فعالان 
فروشگاه های  میان  رقابت  به  می توان  مشکلات  این  جمله  از 
افزایش  اجاره بها،  افزایش  مالیات،  سوپرمارکت ها،  و  زنجیره ای 
دستمزد کارگران، وجود نوسان در فضای اقتصادی کشور، تورم 

گسترده و... اشاره کرد.
برای  بزرگ  رقیب  یک  زنجیره ای  فروشگاه های  که  آنجا  از 
سوپر مارکت های کوچک محسوب می شوند، داود فکوری، رئیس 
اتحادیه صنف سوپرمارکت و محصولات پروتئینی تهران، درباره 
این موضوع در گفت وگو با اتاق اصناف تهران اظهار کرده است 
روی  که  تخفیف هایی  و  عمده  خرید  به  توجه  با  فروشگاه ها 
محصولات خود قرار می دهند، بر فروش سوپرمارکت ها تا حدی 

تاثیر گذار هستند.
با  تهران  پروتئینی  محصولات  و  سوپرمارکت  صنف  رئیس 

اشاره به مشکلات این صنف توضیح داد: یکی از مشکلات این 
پایین است. به عنوان مثال، حاشیه سود  صنف، حاشیه سود 
برای کالا هایی نظیر لبنیات سه درصد و در بهترین حالت پنج 
درصد است. در صورتی که فعالان این صنف مالیات 10 درصدی 
پرداخت می کنند و این به یکی از چالش های صنف تبدیل شده 

است.
طبق اطلاعات منتشرشده در روزنامه هفت صبح، تعداد این 
فروشگاه ها نسبت به سال 1401، 17 درصد رشد کرده است که 
این اتفاق هم یکی از چالش های صنف سوپرمارکت داران به شمار 

می رود.
مالیات،  افزایش  طرفی  از  و  فروشگاه ها  این  وجود  بنابراین، 
سبب ورشکستگی تعداد زیادی از سوپرمارکت های کوچک شده 

است.
چه نهاد هایی حامی مالی این فروشگاه ها هستند؟

بررسی ها نشان می دهد در این مورد هم بانک ها حامی مالی 
این فروشگاه ها هستند. البته علاوه بر بانک ها، نهاد های دولتی 
شرکت های  و  وزارتخانه ها  نهاد ها،  برخی  و  شهرداری  نظیر 

خصوصی هم از این فروشگاه ها حمایت مالی می کنند.
حمایت چنین نهاد هایی باعث ایجاد رقابت میان کسب وکار های 
کوچک و فروشگاه های زنجیره ای بزرگ شده است. فروشگاه های 
کسب وکار های  ولی  دارند  هم  بزرگ  مالی  حامی های  بزرگ، 
سود  حاشیه  وجود  با  طرفی  از  و  ندارند  مالی  حامی  کوچک، 
این امر به تدریج  پایین و درآمد کم، مالیات زیادی می پردازند. 
سبب ضرر و زیان مالکان کسب وکار های کوچک و تعطیلی آنها 

می شود.
از طرفی  و  فروشگاه ها  این  روز افزون  رشد  گزارش،  این  طبق 
تعطیلی  سبب  سوپرمارکت داران،  صنف  حل نشده   مشکلات 
فروشگاه هایی  چنین  که  آنجا  از  است.  شده  کسب وکار ها  این 
در تمام نقاط جهان وجود دارد، نحوه مدیریت و ایجاد رقابت 
اهمیت  از  سوپرمارکت ها  و  زنجیره ای  فروشگاه های  میان  سالم 
ویژه ای برخوردار است. در ایران هم باید مانند سایر کشور های 
تا  شود  استفاده  نوین  مدیریتی  روش های  از  توسعه یافته، 

کسب وکار های کوچک از بین نروند.

حلقه مفقوده ای که بورس را احیا می کند

بورس چشم به راه آمدن پزشکیان
گروه اقتصاد - به باور کارشناسان، فعالان بورسی از بیم تکرار سیاست سرکوب ارزی، دخالت های مکرر در بورس و تامین مالی از این بازار به بهانه کسری 
بودجه از پیروزی پزشکیان در دور دوم انتخابات استقبال کردند. موضوعی که البته به گفته »رحمان رحیمی« کارشناس بازار سرمایه به خودی خود نمی تواند 

اثر مثبتی بر بورس بگذارد و ادامه آن نیازمند مشخص شدن سیاست های اقتصادی اوست.

رقابت کسب وکارهای سنتی با نهادهای دولتی فروشگاه های زنجیره ای چه بر سر سوپرمارکت ها می آورند؟

آن طور 
که رحیمی 

می گوید 
اصلی ترین 

موضوع و حلقه 
مفقوده ای که 
بازار در حال 
حاضر دارد، 

اعتمادی است 
که بعد از 

سال ۹۹ دیگر 
برنگشت

و سردرگمی  اجاره بها  بالای  قیمت   که  است  آن  از  حاکی  اجاره  بازار  کف  داده های 
مستاجران برای یافتن خانه ای با مبلغ مناسب، باعث بروز ناهنجاری هایی در این عرصه 
شده است؛ از جمله، مشکلاتی مانند شرط مشاوران املاک برای عرضه فایل های ویژه 
با کمیسیون بالاتر. داوود بیگی نژاد، نایب رئیس اتحادیه مشاوران املاک تهران، نیز 
دراین باره به تجارت نیوز گفته است تورم عمومی و مشکلات اقتصادی در جامعه باعث 

شده مالکان به مستاجران فشار بیاورند تا به جای رهن، اجاره بیشتری پرداخت کنند.
پیدا کردن  برای  اجاره بها و سردرگمی مستاجران  بالای  تورم  به گزارش تجارت نیوز، 
آپارتمانی متناسب با بودجه شان باعث بروز اتفاقاتی شده که به نابسامانی این بازار دامن 
زده است. بررسی های میدانی نیز حاکی از آن است که تناسب بین رهن و اجاره به هم 
ریخته و مالکان به  دلیل مشکلات اقتصادی کشور ترجیح می دهند اجاره ماهانه بیشتری 
دریافت کنند. شتاب بیشتر رشد قیمت اجاره بها نسبت به میزان رشد رهن و ودیعه حتی 

در آگهی های املاک نیز پیداست. 
افزایش اجاره بها نسبت به مبلغ رهن رواج زیادی یافته است

به دریافت  مالکان  بیشتر  تمایل  درباره  تهران  املاک  اتحادیه مشاوران  نایب رئیس 
اجاره بها به تجارت نیوز گفت: »بازار مسکن رفتارهای متفاوتی در سال های اخیر از خود 
نشان داده که یکی از موارد مشهود آن در سال جاری افزایش اجاره بها نسبت به مبلغ 

قرض الحسنه )رهن( است.«
ایجاد  دارند  کمتری  مالی  توان  که  مستاجرانی  برای  می تواند  اتفاق  »این  افزود:  او 
اختلال کند. مالکان امسال علاقه بیشتری به دریافت اجاره بها دارند تا رهن.« کارشناسان 
اقتصادی معتقدند این اتفاق طی سال های اخیر در پی رشد شتابان تورم عمومی و افزایش 

هزینه های اقتصادی رخ داده است. تکرار این رویکرد در بازار مسکن که امسال با شدت 
بیشتری هم تجربه می شود، ناشی از رواج چشم انداز تورمی و ناتوانی مالکان از تامین 
هزینه های زندگی است. بر همین اساس، مالکان اکنون به خانه های دوم خود به چشم 
سرمایه گذاری بلندمدت نگاه نمی کنند بلکه آن را منبع درآمد ماهانه می دانند و به نوعی 

شغل اجاره داری را نیز بر عهده گرفته اند.
مشاور املاک نباید تقاضای مبلغ مضاعفی از طرفین قرارداد داشته باشد

بر هم ریختن تناسب بین رهن و اجاره تنها چالش بازار مسکن نیست و داده های رسیده 
به تجارت نیوز حاکی از درخواست مبالغ نامعقول کمیسیون از سمت مشاوران املاک 
است. برخی از مشاوران املاک که به سردرگمی مردم برای یافتن خانه ای با قیمت مناسب 
آگاه هستند، از متقاضیان در قبال ارائه فایل های ویژه، درخواست کمیسیونی بالاتر از حد 

قانونی می کنند.
قانونی  اتحادیه مشاوران املاک تهران، درباره فعالیت  نایب رئیس  داوود بیگی نژاد، 
مشاوران املاک نیز به تجارت نیوز گفت: »هر کسی که در صنف مشاور املاک فعالیت 
می کند باید از اتحادیه پروانه کسب داشته باشد. کسانی که در این شغل فعالیت دارند 

موظف اند تابع نرخ نامه ای باشند که پیش از این تعیین شده است.«
او ادامه داد: »البته من به  عنوان نماینده مشاور املاک به این نرخ نامه اعتراض هایی از 
لحاظ پایین بودن دستمزد دارم، اما دستمزد پایین دلیل نمی شود یک مشاور املاک دارای 
پروانه بتواند تقاضای مبلغ مضاعفی از طرفین قرارداد داشته باشد. این غیرقانونی است.«
بیگی نژاد اظهار کرد: »هنگامی که منافع فسادزا و مبداء فساد از بین نرود، افرادی که 
همیشه در این فضا کار کرده اند می توانند فضا را ملتهب کنند و به ضرر مردم و صنف 

خود قدم بردارند.«
کارشناسان معتقدند دولت باید نظارت بیشتری بر بازار مسکن اعمال کند. همچنین 
باید سیاست هایی در این زمینه تصویب شود تا بتواند ترمز رشد اجاره بها را بکشد. 
وضعیت کنونی بازار اجاره نه تنها پیامدهای اقتصادی بی شماری برای مردم به همراه 
داشته، بلکه آثار اجتماعی از خود به  جای می گذارد که بهبود برخی از آنها سال ها به 

طول می انجامد.

نایب رئیس اتحادیه مشاوران املاک تهران:
مالکان افزایش مبلغ اجاره را به رهن ترجیح می دهند


